
 پس از يك مناقشه، سفير امريكا 
در كره جنوبي سبيلش را تراشيد

به گزارش كانال تلگرامي پايش امريكا، سبيل هري هريس در كره جنوبي 
جنجالي برپا كرده بود، چراكه بسياري آن را يادآور دوران اشغال كره از 
سوي ژاپن خوانده بودند كه طي آن ژنرال هاي امپراتوري ژاپن همگي 
سبيل داشتند. حالا سفير امريكا در سئول با انتشار ويدئويي سبيلش را 
تراشيده و گفته است يك علت هم كرونا و تابستان بوده چون زدن ماسك 
با سبيل برايش سخت بوده است. هري هريس يك آدميرال بازنشسته 
نيروي دريايي امريكاست و آن طور كه در ويدئو تراشيدن سبيلش گفته 
شده، اين كار را در يك آرايش��گاه در سئول، پايتخت كره جنوبي انجام 
داده است. در بالاي اين ويدئو به نقل از او نوشته شده كه حالا »احساس 
خنكي« مي كند. س��بيل او از سوي بس��ياري يادآور دوران استعماري 
۱۹۱۰ تا ۱۹۴۵ بود كه تاريخ پررنج كره در دوران جنگ جهاني دوم و 

اشغال اين كشور از سوي ژاپن را يادآوري مي كرد.

تازه اين فقط يك مانور بود!
يكي از فعالان توييتر با نام كاربري »فئودور ياسروفسكي« توييت كرد: 
يكي به اون امريكايي هايي كه همزمان با رزمايش سپاه تو خليج فارس 
و هدف قراردادن ماكت ناو امريكايي، فرار كردن و پناه بردن به پناهگاه 
بگه اين فقط يه مانور بود، تو مدل واقعيش ش��ما فرصت رس��يدن به 
پناهگاه رو هم پيدا نمي كنيد، پس بهتره قبل از جزغاله شدن گورتون 

رو از منطقه گم كنيد. 

 فروريختن ديوارهاي فناناپذير 
ترامپ در تگزاس با يك باد!

كانال تلگرامي توييت پرس با انتشار ويدئويي نوشت: ديوارهاي مرزي 
ساخت دونالد ترامپ در جنوب تگزاس بر اثر وقوع طوفان Hanna فرو 
ريخت تا سوژه اي در دست كاربران شبكه هاي اجتماعي شود. تاكنون 
۱۱ميليارد دلار براي س��اخت ديوار مرزي هزينه شده و قرار است تا با 

هزينه 2۱/6 ميليارد دلار اين پروژه تكميل شود. 

نگيد براي تكريم مسافر بوده!
علي كاظمي با انتشار تصوير فوق در توييت نوشت: اول ايستگاه بوده يا 
درخت؟ اگه درخت بوده، چرا پشتش ايستگاه زدن؟ اگه ايستگاه بوده 
چرا جلوش درخت كاش��تن؟ اصلًا هر كدوم بوده! چ��را درخت را قطع 
كردند؟ چه اشكالي داشت سايه اش بالا سر مسافرين انتظار باشه؟ نكنه 
مانع تماشاي منظره خيابان بود؟ نگيد كه براي تكريم مسافرين بوده كه 

ياد كيك تولد بهشت زهرا مي افتم!

   محمد:
هنوز جوجه و نوش��ابه اي كه ش��مال كنار 
ساحل زده هضم نشده، اونوقت پست ميذاره 
كه عزاداري كنترل شده محرم امسال باعث 

فوت مردم ميشه. 
   حسن غايبي:

به علام��ه اميني گفت��ن چه لزوم��ي داره 
شما شيعيان واس��ه امام حسين اين همه 
مراسم مي گيريد و هياهو مي كنيد؟! ايشون 
فرمودن: ما شيعه ها يكبار تو ماجراي غدير 
س��كوت كرديم غدير رو تحريف كردن تو 
عاشورا هم سكوت كنيم فردا ميگن حسين 
تو كربلا تب كرد و مُرد! دستگاه ابي عبدالله 

خط قرمز ماست!
  سيدپويان حسين پور:

پيشنهاد ستاد ملي مقابله با كرونا به هيئات 
مذهبي براي نذورات عزاداري محرم، پيگيري 
و اجراي كمك مؤمنانه و توزيع اقلام و مايحتاج 

مورد نياز بين مستضعفين جامعه است. ايضاً 
پيشنهاد برپايي ايستگاه هاي صلواتي توزيع 
ماس��ك و مواد ضدعفوني دادند. هيئتي ها 

امسال، جهادي ترين ها خواهند بود. 
   محمد كرماني:

به گفته متخصص��ان جه��ان، كرونا حالا 
حالاها مهمان ماس��ت، پس بايد زير سايه 
پروتكل هاي بهداشتي ضروريات زندگي را 
ادامه دهيم. اما مشكل اين است كه بسياري 
ضروريات را در مادي��ات مي دانند و فهمي 
ندارند كه همانقدر كه اقتصاد مهم است، دين 
و فرهنگ هم مهم است درنتيجه عزاداري را 
فقط عملي مستحب و احساسي مي دانند و 

بر طبل توقفش مي كوبند. 
  حامد كاشاني:

كار دنيا برعكس شده. در پيك بيماري كه 
بيمارس��تان را تعطيل نمي كنن��د. محرم، 
هويت، اميد، سرمايه و درمان بيماري هاي 

روحي ماست. البته شكل برگزاري سيال و 
متناسب با شرايط جامعه بايد باشد: با فاصله 
در خيابان، كوچك و خانگ��ي و فقط براي 
اعضاي يك خانواده و... نه افراط و نه تفريط.

   مرتضي قرباني:
پذيرايي در جريان برگزاري مراسم محرم 
ممنوع شد. الان آتئيستا از همه ناراحت ترن. 
هرسال چشم مي كش��يدن محرم بياد پلو 

قيمه روضه ذخيره كنن طفلكا. 
  كيان مهزاد:

از سكولارترين مس��ئول تا علما و رهبري 
گفتن امس��ال مراس��م محرم ب��ا رعايت 
پروتكل ها برگزار ش��ه. اونوقت آقاي سعيد 
حداديان ميگه من يه دسته راه ميندازم از 
ميدون آزادي تا انقلاب. خب آقا جان، مداح 
عزيز، قربان احساس ش��ما به امام حسين، 
وقتي ميش��ه عاقلانه دفاع كرد چرا حرفي 
مي زنيد كه بشود سوژه ضد انقلاب و بتازند 

به امام حسين و محرم؟
  فريد ابراهيمي:

محرم امس��ال همه جوجه روشنفكرها يه 
پدربزرگ پير دارن كه با صداي طبل و سنج 
سكته ميكنه ميفته، بعد غذاي نذري براش 
ميارن ميخوره و كرون��ا ميگيره، بعد وقتي 
با آمبولانس ميبرنش بيمارس��تان، پشت 
دسته عزاداري گير ميكنه و به رحمت ايزدي 
ميپيونده. خدابيامرز مرد خوبي بود ولي خب 

خيلي بدشانس بود!
  جواد آقايي:

چه اونيكه دلش رو خوش كرده با جوسازي و 
چندتا توئيت و هياهوي كرونايي ميتونه بساط 
محرم رو به هم بريزه و چه اونيكه به اسم عزاي 
امام حسين)ع( ايده هاي جفنگ و دور از عقل 
و مصلحت جامعه ميده، هيچكدوم عظمت 
عزاي سيدالشهدا)ع( را نفهميدن! اين سفره 
به راحتي پهن نشده كه به راحتي جمع بشه!
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هيئتي ها امسال جهادي ترين ها خواهند بود
واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به مخالفت ها با عزاداري محرم

پس از آنكه رئيس جمهور اعلام كرد عزاداري هاي محرم امس�ال با رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي برگزار خواهد ش�د، مخالفت هاي مختلفي از س�وي طيف هاي مختلف مردم 
و فعالان رس�انه اي آغاز ش�د. آنها عمدتاً متكي بر تصويري كه از مراس�م هاي عزاداري 
س�ال هاي گذش�ته به ياد داش�تند اين مجالس را بس�تري براي افزايش ش�يوع كرونا 
مي خواندند، اما پروتكل هاي بهداش�تي ستاد ملي مقابله با كرونا نش�ان داد اين تصوير 
به كلي اشتباه اس�ت و پروتكل هاي بهداش�تي در نظر گرفته ش�ده براي اين مراسم ها 

به قدر لازم تعبيه شده اس�ت و مي تواند مانع شيوع بيماري ش�ود. كاربران شبكه هاي 
اجتماعي نيز ب�ا تأكيد بر اهميت برگزاري مراس�م هاي عزاداري ماه مح�رم، رعايت اين 
پروتكل ها را جهادي از سوي هيئتي ها خواندند و پيش�نهاد دادند حالا كه امكان توزيع 
نذري وجود ندارد هيئات مذهبي ايس�تگاه هاي توزيع لوازم بهداش�تي پيش�گيري از 
كرونا راه بيندازند. آنها همچنين تأكيد كردند مراس�م هاي مذهبي نيز به اندازه اقتصاد 
ب�راي ادامه حيات بش�ر لازم اس�ت. در ادامه بخش�ي از اي�ن واكنش ه�ا را مي خوانيد. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

 شرط رسيدن به ماديات 
بي ديني نيست

آيت الله بهجت)ره(:
از دين دست برداشتيم تا دنياي ما بيشتر و بهتر شود، علاوه بر اينكه 
از معنويات پايين آمديم، به ضرر دنياي ما تمام شد و همه  خيرات 
از دست ما رفت، غافل از اينكه سرچشمه  همه خيرات اوست و از 
ناحيه  او بايد به ما برسد... مي خواستيم با كناره گيري از معنويات و 
دوري از دين در ماديات پيش��رفت و ترقي كنيم، بدتر در ماديات 
هم عقب مانديم، غافل از اينكه شرط رسيدن به ماديات، بي ديني 
نيست، وگرنه هر فرد بي ديني بايد متمول و ثروتمند مي بود. پس 
سعي كنيم خود را به حرام نيندازيم. بزرگان ما از ]بعضي[ حلال ها 

اجتناب مي كردند، حداقل ما از حرام اجتناب كنيم. 
منبع: كانال تلگرامي آيت الله بهجت به اس��تناد جلد 2 صفحه 

۴۰۰ كتاب در محضر بهجت

   سبوي دوست

يون��س ش��كرخواه، اس��تاد ارتباط��ات و 
پيشكسوت روزنامه نگاري، در صفحه خود 
در ش��بكه اجتماعي ويرگول نوشت: هوش 
مصنوعي )Artificial Intelligence( يا 
دانش شناخت و طراحي عامل هاي هوشمند؛ 
حالا به يك موضوع جهاني تبديل شده است. 
هوش مصنوعي در نگاه اول در مقابل هوش 
طبيعي انسان قرار مي گيرد. اين البته بخشي 
از ماجراست، چراكه هوش مصنوعي عملًا 
به سامانه هايي گفته مي شود كه مي توانند 
شبيه هوش انسان عمل كنند و واكنش ها 
و حتي تصميم هايي مشابه الگوهاي رفتاري 
هوشمند انساني و شبيه فرآيندهاي تفكري 
و حتي شيوه هاي استدلالي انساني از خود 
بروز دهند. هوش مصنوعي هم مثل هوش 
انساني حالا مي تواند شرايط پيچيده را درك 
كند و با شبيه سازي شرايط برايش راه حل 
بيابد. عده اي جمع بندي خود در قبال هوش 
مصنوع��ي را در عبارت »دانش ش��ناخت 
و طراح��ي عامل هاي هوش��مند« خلاصه 
كرده اند. هوش مصنوع��ي در واقع به تبلور 
دانش ها و تكنيك هاي دست يافته تا امروز 
تبديل شده است. جان مك كارتي دانشمند 
امريكايي علوم رايانه و علوم ش��ناختي كه 
واژه ه��وش مصنوع��ي را در س��ال ۱۹۵6 
ابداع كرد، آن را دانش و مهندس��ي ساخت 
ماشين هاي هوش��مند قلمداد مي كرد كه 
برگردان انديشه اي بود مبتني بر دستيابي 
به يك ماشين كه شبيه هوش انساني باشد. 
هوش مصنوعي حالا يك عامل هوش��مند 
سامانه اي اس��ت كه محيط اطراف خود را 
مي شناسد، آن را تحليل مي كند و در برابرش 
واكنش نشان مي دهد و بر اساس داده هاي 
بزرگ��ي )بيگ ديت��ا( كه دارد ب��ه پردازش 
مي پردازد و ب��ا تكيه ب��ر الگوريتم هايي كه 

استخراج مي كند تصميم مي گيرد و دست 
به عمل مي زن��د. نكته مهم اينجاس��ت كه 
ظرفيت انباشت داده ها و قدرت پردازش آنها 
در هوش مصنوعي در قياس با هوش انساني 
به طرز سرس��ام آوري بيشتر اس��ت؛ آنقدر 
بيش��تر كه هنوز تجربه خيالي آن هم براي 
انسان معاصر يك رؤياس��ت. چندي پيش 
گوگل مجبور شد دو س��رور خود را از مدار 
خارج كند، چراكه آن دو سرور بي آنكه كسي 
از آنها خواس��ته باش��د به تماس با يكديگر 
پرداخته بودن��د بي آنكه كس��ي از زبان و از 
علت و نوع ارتباط آنها س��ر در بياورد. براي 
آنكه به اهميت موضوع هوش مصنوعي پي 
ببريد بد نيست بدانيد يونس��كو در مارس 
2۰2۰ يك گروه تخصص��ي را مأمور تهيه 
يك پيش نويس كرد ت��ا ملاحظات مرتبط 
با اخلاقيات هوش مصنوع��ي را تهيه كند. 
اين پيش نويس اكنون آماده ش��ده اس��ت 
و كارشناس��ان در س��طح جهاني در حال 
ارزيابي واژگان آن )وردينگ( هستند. هوش 
مصنوعي چ��ه پيامدهاي مثب��ت و منفي 
خواهد داشت؟ تأثيرات مثبت و منفي اين 
هوش بر جان و انديش��ه انس��ان چيست؟ 
مي ش��ود بدن ها را هك كرد؟ انديشه ها را 
چطور؟ تأثيرات هوش مصنوعي بر برابري 
انس��ان ها بر تن��وع فرهنگ��ي و اجتماعي 
چيست؟ آيا الگوريتم هاي برخاسته از هوش 
مصنوعي پديده هايي انحصاري و غير شفاف 
خواهند بود؟ تأثير هوش مصنوعي بر آزادي 
و حريم خصوصي از چه ق��رار خواهد بود؟ 
بگذاريد با يك پرسش بومي و تلخ به پايان 
ببرم: رس��انه ها و نهادهاي آكادميك ايراني 
در ترس��يم موقعيت و وضعيت كنوني و در 
پيش بيني پيامدهاي پديده هوش مصنوعي 

در كجاي اين سپهر قرار دارند؟

هوش مصنوعي و موقعيت واقعي

من به دفتر خودم رفتم و به پمپئو كه در اقامتگاهش ب��ود، زنگ زدم. هر دو حال 
مشابهي داش��تيم. من وضعيت و آنچه را كه در دفتر رياست جمهوري ديده بودم، 
برايش شرح دادم. حرص پمپئو از آيزنبرگ درآمد و تعريف كرد آن زمان كه مدير 
س��يا بوده هم آيزنبرگ با همين گونه اس��تدلال هاي غيرمنطقي بچگانه در امور 
دخالت مي كرده و موجب توقف برخي مأموريت هاي عملي مي شده است. پمپئو 
گفت به خاطر اين دخالت ها هيچ وقت آيزنبرگ را نمي بخش��د. كوپرمن كه تمام 
اين مدت در دفترش كه دقيقاً كنار من است، حضور داشت تأييد كرد كه آيزنبرگ 
تلاشي براي صحبت با او يا مشورت با من نداشته و حتي سعي نكرده است سيپولون 
و مولويني را پيدا كند. او خيلي ساده لوحانه به دفتر رياست جمهوري شتافته و به 
ترامپ گفته كه مي خواهد ۱۵۱ ايراني را بكش��د! اين حرف كاملًا نادرست، فيلتر 
نش��ده و غيرقابل تصور بود اما به نوعي واقعيت جلوه داده ش��د كه توجه ترامپ را 
همانگونه كه روايت ش��د، جلب كرد. وقتي با پمپئو درباره اش��تباهات اين روزها 
صحبت مي كرديم او گفت: »اين واقعاً خطرناك اس��ت« به طور ويژه بدترين چيز 
اين بود كه يك تصميم جمعي و منطبق بر اطلاعات و آناليزهاي مربوطه در كسري 
از ثانيه متوقف شده بود، فقط به اين دليل كه آيزنبرگ، بدون مشورت با كسي فكر 
كرده بود كه ترامپ بايد حقيقتي را كه ابداً حقيقت نبوده و اشتباه هم بوده، بشنود! 
به قول پمپئو: »زمان هايي وجود دارد كه دلتان مي خواهد فقط بگوييد:  اي مردم 
يكي من را درك كند.« بعد از اينكه تلفن پمپئو را قطع كردم، كوپرمن به من گفت 
كه پنس به كاخ سفيد برگشته است و هنوز منتظر ساعت ۹ و شروع حمله است و 
مي خواهد بداند كه چه خبر شده است. حدود ساعت هشت بود كه به دفتر معاون 
رئيس جمهور رفتم و براي 2۰ دقيقه اي با او صحبت كردم. پنس هم به اندازه من 
گيج و گنگ شده بود. ما تصميم گرفتيم مجدد با هم به طبقه پايين برويم و ترامپ 
را ببينيم تا شايد بشود راهي براي برگرداندن تصميم او پيدا كنيم اما همانطور كه 
معلوم بود اتفاق خاصي نيفتاد و من ساعت ۴:۴۰ شب به خانه بازگشتم. من پيش از 
اين بارها به فكر استعفا افتاده بودم اما اين بار ديگر نقطه عطفي براي تصميم گيري 
بود. اگر قرار بود كه اينگونه براي لحظات و مراحل بحراني تصميم گيري كنيم و اگر 
عاقبت تصميم هايي كه مي گرفتيم اينگونه بود ديگر چه حرفي باقي مي ماند؟ من 
كمي بيشتر از ۱۴ماه بود كه در كاخ سفيد حضور داشتم و اصلًا به دنبال ركوردهاي 

طولاني مدت مأموريت نبودم. 
روز جمعه 2۱ ژوئن پس از آنكه رسانه ها اخبار و شايعات مختلفي را درباره لغو حمله 
به ايران منتش��ر مي كردند، مولويني گفت كه شب گذشته با آيزنبرگ و سيپولون 
صحبت كرده اس��ت و آيزنبرگ اعتراف كرده كه او پيش از رفتن به دفتر رياس��ت 
جمهوري با هيچ كس صحبت نكرده اس��ت. آيزنبرگ هيچ توضيحي نداد كه چرا 
سروكله آن آمار وزارت دفاع در لحظات آخر و نزديك به عملياتي شدن حمله پيدا 
شد و چرا اينقدر از واقعيت دور بود. زمان كافي براي قضاوت در باره اين اتفاق وجود 
دارد. مولويني از پاس��خ هاي مبهم آيزنبرگ و عدم آگاهي سيپولون نتيجه گرفت 
كه رفتار آيزنبرگ غير قابل قبول اس��ت. روندهاي غير قابل قبول بسياري در روز 

پنج شنبه رخ داده بود كه رفتار آيزنبرگ بدترين آنها بود. 

 پاورقي »جوان«  
از» اتاق حوادث« جان  بولتون

27
ترجمه: محمدصادق عبد اللهي

بارها به فکر استعفا افتادم

هش�دار دادن درب�اره خطرات گوش�ي هاي 
هوشمند بر سلامت ما رايج است. از پيام هايي 
كه هر روز به دستمان مي رسد و اخطار مي دهد 
كه اگر هنگام خواب گوشي كنارمان باشد، به 
انواع س�رطان ها و اختلال ه�اي رواني مبتلا 
خواهيم ش�د، تا مش�اوراني كه دائماً از رشد 
افسردگي و تنهايي در اثر استفاده از شبكه هاي 
اجتماعي مي گويند. در اين ميان، امي اوربن، 
يك روانشناس جوان به خاطر مخالفتش با اين 
نگاه غالب جنجال آفرين شده است. در ادامه 
خلاصه اي از گفت وگوي او با گاردين را كه به 
همت مهدي صادقي ترجمه و در وب س�ايت 
ترجمان منتش�ر ش�ده اس�ت، مي خوانيد.

    
در سال هاي اخير گمانه زني هاي 
زيادي مطرح شده است درمورد 
اينكه تكنولوژي هاي ديجيتال، 
به خصوص گوشي هاي هوشمند، 
احتمالاً بر سلامت روان، توانايي 
تمرك�ز و الگوي خ�واب تأثيرات 
مخ�رب مي گذارند. آيا ش�واهد 
محكمي در دست هست كه اين 

گمانه زني ها را تأييد كند؟
نسبت به جار و جنجال هاي اجتماعي، شواهد 
اندكي مؤيد اين نگراني هاست و حتي مي توان 
گفت همين ش��واهد هم از قطعيت چنداني 
برخوردار نيستند. نظرم اين است كه در نبود 
شواهد محكم، پاس��خگويي به اين سؤالات 
بسيار دشوار است. ما در مقامِ جامعه همواره 
نس��بت به تكنولوژي هاي جديد احس��اس 
نگراني مي كنيم و اين چيزي كاملًا طبيعي 
است؛ به همين دليل نياز است تا به كساني 
كه در اين مورد دلواپسي هايي دارند احترام 
بگذاريم. اما در مرحله كنوني، يعني مرحله اي 
كه شواهد بسيار كمي در اين باره وجود دارد، 
اين نگراني ها دارند سياستگذاري هايمان را 
تغيير مي دهند و بحث وجدل هاي سياسي 

بسياري هم به راه انداخته اند. 
جايي گفته ايد تا زماني كه گوگل، 
فيسبوك و ش�ركت هاي بزرگ 
بازي س�از، اطلاعاتش�ان را ب�ه 

اشتراك نگذارند؛ داده هاي فعلي 
مثمرثمر نخواهند بود. اگر چنين 
اتفاقي بيفتد ح�دس مي زنيد به 

چه چيزهايي خواهيم رسيد؟
دسترسي آزاد و اخلاقي به اين داده ها دستمان 
را باز مي كند تا بس��يار بيش��تر از ه��ر پروژه  
تحقيقاتي، در اين باره اطلاعات كسب كنيم. 
فكر مي كنم چيزي كه خواهيم فهميد اين است 
كه تكنولوژي به طرز شگفت آوري متكثر است. 
ما انگيزه هاي متفاوتي در استفاده از تكنولوژي 
داريم و به كمك آن از حجم انبوه و گوناگوني از 
محتواها بهره مي بريم. خواهيم فهميد كه نوع 
خاصي از استفاده بر نوع خاصي از انسان ها تأثير 
منفي مي گذارد و به همين نحو، نوع خاصي از 
استفاده بر نوع خاصي از انسان هاي ديگر تأثير 
مثبت مي گذارد... ما عادت كرده ايم كه اثرات 
تكنولوژي و شبكه هاي اجتماعي را به همه چيز 
تعميم دهيم؛ البته اين بدين خاطر است كه اين 
تكنولوژي ها جديد هستند. ما اغلب به آنها تك 
بعدي نگاه مي كنيم اما ش��ايد بتوان گفت به 
تعداد كاربران، راه هاي استفاده از تكنولوژي 
هم متفاوت اس��ت. اس��تفاده هاي مختلف از 
تكنولوژي اثرات متفاوتي دارد. مثلاً در پلتفرم 
اينستاگرام محتواهاي متفاوت اثرات مختلفي 
در پي دارند. از آن بيشتر، يك محتواي يكسان 
ممكن است بر افراد مختلف تأثيرات متفاوتي 

برجاي بگذارد يا حتي يك محتواي يكس��ان 
ممكن است بر يك فرد، در زمان هاي متفاوت 

اثرات متفاوتي داشته باشد. 
آيا اين يك زنگ خطر نيست كه 
بچه ها و بزرگان كمتر از گذشته 
مي توانن�د تكالي�ف خ�ود مثل 
كتاب خوان�دن را ب�دون رجوع 

سريع به موبايل، انجام دهند؟
كاملاً طبيعي است كه مردم از نقش روزافزون 
گوشي هاي هوشمند در زندگي شان گلايه 
داشته باشند. از آنجا كه زمان بيشتري طول 
مي كشد تا ش��واهد علمي به اثبات برسند، 
به خصوص وقت��ي داده هاي م��ورد نياز در 
دسترس نباشند، احتمال مي دهم چند سالي 
طول بكشد تا بفهميم تكنولوژي ها چگونه بر 
ما تأثير مي گذارند: مثل تأثير تكنولوژي بر 
قدرت تمركز. اما همزمان اين را هم در نظر 
بگيريد كه ما به عنوان پژوهشگراني آكادميك 
بايد در جه��ان دوگانه اي زندگ��ي كنيم؛ از 
طرفي در زندگي روزمره مان با حجم انبوهي 
از نگراني ها در مورد تكنولوژي مواجه هستيم 
و از طرفي ديگ��ر، در حوزه علمي، براي فهم 
اين موضوع در ابتداي كار قرار داريم... حس 
مي كن��م در اين زمين��ه نگراني هاي زيادي 
وجود دارد. كافي اس��ت كه واژه »اعتياد به 
موبايل« را در گوگل جست وجو كنيد، به رغم 

اينكه چنين اختلالي در روانشناسي شناسايي 
نشده است، متقاعد خواهيد شد كه چنين 
چيزي وجود دارد. صحبت از تأثير موبايل ها بر 
مغز مبحث بسيار سختي است، زيرا مطالعات 
چنداني در زمينه تأثير آنه��ا بر مغز صورت 
نگرفته اس��ت. عقيده رايجي وجود دارد كه 
مي گويد اس��تفاده از موبايل باعث ترش��ح 
دوپامين مي شود و ترشح دوپامين به اعتياد 
منجر مي گردد. اما خب هرچيز لذت بخشي 
باعث ترشح دوپامين مي شود و اين استدلالي 

مغالطه آميز است. 
جين توينج، روانشناس امريكايي، 
ادعا كرده است استفاده از موبايل 
با افزايش افسردگي و خودكشي، 
در ميان نوجوانان امريكايي رابطه 
دارد. او به تحقيقي استناد مي كند 
كه نشان مي دهد اگر استفاده از 
رس�انه هاي اجتماعي را محدود 
كنيم، كمتر احساس افسردگي 
و تنهايي خواهيم كرد. آيا چنين 

چيزي صحيح است؟
من و جين توينج درباره اي��ن موضوع با هم 
خيلي اختلاف داريم. اگر به تحقيقاتي مراجعه 
كنيد كه در آن از افراد خواس��ته مي شود كه 
شبكه هاي اجتماعي را كنار بگذارند، به نتايج 
متفاوتي خواهيد رس��يد. پيش از همه بايد 
گفت  اين تحقيقات مش��اركت كنندگان را 
وادار مي كنند  به اين ممنوعيت تن دهند، به 
همين خاطر چنين تحقيقاتي كامل و جامع 
نيستند. بااين حال در بعضي از اين تحقيقات 
فهميديم اگر از موبايل استفاده نكنيم ميزان 
كورتيزول كمتري ترشح خواهيم كرد، پس 
اگر قيد شبكه هاي اجتماعي را بزنيم استرس 
كمتري در نشانگرهاي زيستي مان مشاهده 
خواهيم كرد. از سوي ديگر همين تحقيقات 
نش��ان مي دهند به موازات ترك شبكه هاي 
اجتماعي رضايتم��ان از زندگي هم كاهش 
پيدا مي كند. بنابراين شما مي توانيد دست به 
گزينش نتايج تحقيقات بزنيد اما اگر بخواهيد 
به موضوع به عنوان يك كل نگاه كنيد، داستان 

خيلي پيچيده تر خواهد شد. 

گفت وگو با امي اوربن، پژوهشگر دانشگاه كمبريج درباره تأثيراتي كه تكنولوژي هاي جديد بر ما داشته اند

همه تقصيرها را نبايد گردن تكنولوژي انداخت، حداقل فعلًا


